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1. Vispārīgā kompetence, apņemšanās darboties Eiropas labā un neatkarība 

Kādi jūsu personiskās kvalifikācijas un pieredzes aspekti ir svarīgākie kļūšanai par komisāri un vispārīgo Eiropas 

interešu virzīšanai, it sevišķi jūsu potenciālās atbildības jomā? Kāds būs jūsu pienesums Komisijas politisko 

vadlīniju īstenošanā? Kā jūs veicināsiet un īstenosiet dzimumu jautājuma integrēšanu visās jomās, kas ietilpst jūsu 

portfelī? Kā jūs integrēsiet jauniešus savas atbildības jomās? 

Kādas garantijas varat dot Parlamentam, ka darbosieties neatkarīgi; kā nodrošināsiet, ka neviena no darbībām, 

ko esat veikusi, veicat vai veiksiet, nemetīs ne mazāko ēnu pār jūsu darbību Komisijā? 

Pilnā atklātībā paziņoju, ka nepiedzimu demokrātijā! Lai gan dzīvodama nedemokrātiskā režīmā, es jutu, ka 

kopējās vērtības mani vieno ar citiem ārpus šā režīma. Cerība par labāku dzīvi nākamajām paaudzēm tik tiešām 

palīdz saliedēt cilvēkus abpus krastiem! Šī pieredze man likusi stingri iestāties par demokrātiju. Demokrātija ir 

privilēģija un atbildība, kas mani motivē atbalstīt Politikas pamatnostādnes (2024.–2029.), kuru pamatā ir 

demokrātija un sociālais taisnīgums, ilgtspējīga labklājība un aizsardzība un drošība. Savienība ir labākā Eiropas 

izvēle!  

Šī ir otrā reize, kad komisāra amata kandidātes statusā lūdzu Eiropas Parlamenta apstiprinājumu, un šoreiz mana 

atbildības joma būs Vidusjūras telpa. Par Eiropas Savienības kā reģionāla un globāla rīcībspēka ģeopolitisko un 

stratēģisko ietekmi liecina tādi cilvēku dzīves stāsti kā manējais. Skolotājas karjera un trīsdesmit gadu ilgā karjera, 

kurā kā ievēlēta politiķe iepazinu visus pārvaldes līmeņus, bija lielisks atspēriena punkts, lai gūtu panākumus 

Eiropas līmenī. Pieredze Dubrovnikas pilsētas pašvaldības vadītājas amatā, kuru ieņēmu divas reizes (no 

2001. gada līdz 2009. gadam), ir bijusi noderīga, jo visa politika ir lokāla. Šajā laikā es nodibināju pirmo bērnu 

pilsētas domi. Pārstāvības demokrātijai jāstrādā vietējo iedzīvotāju labā. No 2000. gada līdz 2011. gadam biju 

Horvātijas parlamenta deputāte. Desmit gadus (no 2004. gada līdz 2014. gadam) strādāju Eiropas Padomes, kuras 

galvenie pīlāri ir demokrātija, tiesiskums un cilvēktiesības, Vietējo un reģionālo pašvaldību kongresa 

priekšsēdētāja vietnieces amatā.  

Būdama pārliecināta eiropiete, uzkrāju plašu pieredzi laikā, kad notika Horvātijas integrācija Eiropas Savienībā, 

it īpaši Horvātijas parlamenta Eiropas Integrācijas komitejas priekšsēdētāja vietnieces amatā. Esmu tikusi ievēlēta 

Eiropas Parlamentā četrus pilnvaru termiņus pēc kārtas, un biju Ārlietu komitejas priekšsēdētāja vietniece. Pieci 

gadi, ko pavadīju Eiropas Komisijas priekšsēdētājas vietnieces amatā jautājumos par demokrātiju un demogrāfiju, 

ir stiprinājuši manu koleģiālo pieeju darbā un likuši pamatus mūsu darbam nākamajā pilnvaru termiņā. Lai 

nodrošinātu iedzīvotāju labā veidotas politikas saskaņotību, efektivitāti un kvalitāti, liela nozīme ir koleģialitātei. 

Kopā ar priekšsēdētāju un visiem saviem kolēģiem īstenošu Eiropas Savienības prioritātes. Esmu vienmēr pilnā 

mērā ievērojusi ES Līgumus un pildījusi pienākumu rīkoties Eiropas interesēs. Mana neatkarība nav apspriežama. 

Ja tikšu apstiprināta komisāres amatā, es pilnībā ievērošu Līguma burtu un garu un rīkošos Eiropas interesēs, 

nepieņemot nekādus norādījumus, saskaņā ar Līgumā (LES 17. panta 3. punktā un LESD 245. un 339. pantā) 

noteiktajiem pienākumiem. Apņemos izvairīties no visām situācijām, kurās varētu tikt apšaubīta mana neatkarība, 

bezpartejiskums un gatavība strādāt Komisijai. Es joprojām cienīšu Eiropas Komisijas locekļu rīcības kodeksu un 

tā noteikumus par interešu konfliktiem. Mana interešu deklarācija ir aizpildīta un publiski pieejama. Vajadzības 

gadījumā arī turpmāk to nekavējoties atjaunināšu. Ka visi mani pienākumi pret iestādēm ir izpildīti, to skaidri 

apliecina mana ilggadējā pieredze Eiropas Parlamenta deputātes amatā. 

No jauna visās manas atbildības jomās piemērošu dzimumu līdztiesības principu saskaņā ar Eiropas dzimumu 

līdztiesības stratēģijas (2020.–2025.) un Dzimumu līdztiesības rīcības plāna III mērķiem. Manā pašreizējā birojā 

sievietes ir labi pārstāvētas. Nav nekāda iemesla manu pieeju mainīt. Cīņa par dzimumu līdztiesību nozīmē arī 
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īstenošanu. Kā agrākā EP deputāte (kopš 2013. g.) un politiskās grupas “EPP Women” priekšsēdētājas vietniece 

esmu aktīvi atbalstījusi dzimumu līdztiesību visās Eiropas politikas jomās un Eiropas lēmumu pieņemšanas 

procesos. Strādāju FEMM komitejā, lai uzlabotu līdztiesības tiesību aktus. Darbs Eiropas Komisijā tādā sastāvā, 

kurā pirmo reizi bija ievērots dzimumu pārstāvības līdzsvars, ir bagātinājis mūsu politikas veidošanu. Pildot savus 

pašreizējos pienākumus, es vadīju stratēģiju par bērna tiesībām. Man ir plaša pieredze sadarbībā ar bērniem un 

jauniešiem, arī no paaudžu perspektīvas. Eiropas pilsoņu paneļdiskusijās (kuras izriet no paneļdiskusijām 

Konferencē par Eiropas nākotni, kuras vadībā piedalījos arī es) trešā daļa dalībnieku ir jaunieši. Organizēšu 

ikgadējos jaunatnes politikas dialogus, kuri būs kā daļa no manas vispārējās pieejas, kā mūsu darbā iesaistīt 

pilsoņus. Ja mani apstiprinās komisāres amatā, centīšos palielināt ES stratēģisko lomu un par prioritāti izvirzīšu 

jauno Vidusjūras reģiona paktu – visaptverošu stratēģiju, kuras pamatā ir divpusēja un reģionāla programma ar 

konkrētām iniciatīvām, ieskaitot sadarbību, kas attiecas uz enerģētiku un tīrajām tehnoloģijām, izglītību un darba 

iespēju radīšanu jaunatnei. Kad Vidusjūras Parlamentārajā asamblejā biju Horvātijas parlamentārās delegācijas 

vadītāja, lielu atbalstu saņēma mans ziņojums par galvenajām problēmām, īpaši par demogrāfisko faktoru ietekmi, 

Vidusjūras reģionā. Tādējādi esmu uzkrājusi daudzu gadu pieredzi, ko tad, ja tikšu apstiprināta, varēšu izmantot 

savā turpmākajā darbā, kas saistīts ar Vidusjūras telpu. 

2. Portfelī iekļauto jautājumu pārvaldība un sadarbība ar Eiropas Parlamentu  

Vai varat apņemties, ka pienācīgi informēsiet Parlamentu par savu darbību un jums pakļauto dienestu darbu? Kā 

jūs izprotat to, ka jūsu darbība ir pakļauta Parlamenta pārraudzībai? 

Ko savā pilnvaru termiņā gatavojaties darīt, lai sadarbotos ar Parlamentu, uzstātos tajā (gan komiteju līmenī, 

gan plenārsēdēs), nodrošinātu pārredzamību un sadarbību, kā arī panāktu, ka Parlamenta nostājas un aicinājumi 

uzsākt leģislatīvas iniciatīvas tiek ņemti vērā? Vai saistībā ar uzsāktajām iniciatīvām vai procesā esošajām 

procedūrām varēsiet savlaicīgi iesniegt Parlamentam dokumentus un informāciju, lai tas būtu tādās pašās 

pozīcijās kā Padome? 

Mana karjera, kā arī mans pašreizējais amats apliecina, kādu nozīmi piešķiru iestāžu attiecībām vispār un 

attiecībām ar Eiropas Parlamentu īpaši. Viens no maniem darba pamatprincipiem vienmēr ir bijusi cieņa pret 

deputātiem, un šo principu ievērošu arī nākotnē, ja tikšu apstiprināta šajā jaunajā amatā. Kad biju Eiropas 

Parlamenta deputāte, aicināju Eiropas Komisiju nodrošināt pilnīgu pārredzamību. Ja mani apstiprinās komisāres 

amatā, es vēlreiz aicināšu izpildīt šo prasību, kas ir daļa no labi funkcionējošas un noturīgas pārstāvības 

demokrātijas. Tas nav tikai solījums. To apliecina mani darbi. Pirmo runu Eiropas Komisijas priekšsēdētājas 

vietnieces statusā teicu Parlamentā 2020. gada 15. janvārī. Toreiz teicu, ka uzskatu, ka Parlaments mūsu pilsoņiem 

ir kā tuvs draugs un uzticams partneris, kas strādā viņu labā. Īstenojot programmu, kas tiecas stiprināt Vidusjūras 

reģiona partnerību, atvērtā dialogā un auglīgā sadarbībā ar Parlamentu gādāšu par to, lai mūsu iniciatīvās tiktu 

ņemtas vērā eiropiešu vēlmes un vajadzības.  Es regulāri tikos ar atzinīgi vērtētiem EP locekļiem, kas darbojas 

referentu, ēnu referentu vai koordinatoru statusā.  

2019. gadā rakstiski apņēmos vienmēr aizstāvēt padziļinātu sadarbību ar visām Eiropas iestādēm. Tā, piemēram, 

Konferencē par Eiropas nākotni mēs izstrādājām kopīgo deklarāciju un izveidojām pavisam jaunu kopīgo 

sekretariātu, kas atvieglinās mūsu kopīgo darbu. Apspriešanās posmam noslēdzoties, mēs turpinājām sadarbību, 

lai – katra iestāde savas kompetences jomā – īstenotu turpmākos pasākumus un ņemtu vērā atsauksmes par 

konferenci. Es atbalstīšu kolēģiju un piedalīšos plenārsēžu debatēs, komiteju sanāksmēs un trialogu apmaiņās, 

kuras saistītas ar manu atbildības jomu, kā izklāstīts priekšsēdētājas Urzulas fon der Leienas politikas 

pamatnostādnēs. Lai arī turpmāk tiktu stiprinātas īpašās attiecības starp Parlamentu un Komisiju, es sekmēšu 

cieņas un uzticēšanās gaisotni, ieskaitot viedokļu apmaiņu aiz slēgtām durvīm ar AFET komiteju un citām 

attiecīgajām komitejām un darba grupām. Manā demokrātijas un demogrāfijas jautājumiem veltītajā darbā ietilpa 

arī pastāvīga informācijas apmaiņa ar vairākām komitejām, proti, EMPL, AFCO, LIBE un FEMM, gan par jauniem 

priekšlikumiem, gan par dažādu iniciatīvu pašreizējo stāvokli. Ja tikšu apstiprināta, arī turpmāk atbalstīšu 

pārredzamu informācijas plūsmu. 

Ņemot vērā jūsu kā likumdevējiestādes lomu, ļoti svarīga ir sadarbība ar Parlamentu – vienīgo iestādi, kas tieši 

pārstāv Savienības pilsoņus. Apņemos mūsu sadarbībā pilnībā īstenot Līgumu noteikumus. Gādāšu, lai manā 

pārziņā esošie dienesti konsekventi un pēc savas ierosmes piemērotā formātā sniegtu informāciju Parlamenta 

locekļiem. Mūsu attiecības balstīsies uz lojalitāti, uzticēšanos, pārredzamību, abpusēju informācijas plūsmu un 

savstarpēju palīdzību. Es arī turpmāk vadīšos pēc 2010. gada sadarbības pamatnolīguma principiem. Es tāpat 

atbalstu priekšsēdētājas apņemšanos piešķirt Parlamentam lielāku lomu tiesību aktu ierosināšanā un izstrādē, 

Komisijas programmā augstāko prioritāti piešķirt Parlamenta rezolūcijām saskaņā ar 225. pantu attiecībā uz tiesību 

aktu priekšlikumiem un organizēt strukturētu dialogu ar atbildīgajām komitejām.  
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Jaunā Vidusjūras reģiona pakta izstrādē ņemšu vērā Eiropas Parlamenta pieredzi, kas gūta, strādājot kaimiņreģionā 

un veidojot padziļinātas stratēģiskas un visaptverošas partnerības reģionā.  Apņemos veidot savlaicīgu sadarbību 

ar Eiropas Parlamenta locekļiem un viņiem sniegt būtisku un pilnīgu informāciju. 

Vēlos izmantot šo iespēju, lai arī uzsvērtu, ka, manuprāt, ir vispārīgi svarīgi veidot iestāžu attiecības, bet īpaši 

svarīgi ir turpināt lielisko sadarbību ar Eiropas Ekonomikas un sociālo lietu komitejas un Eiropas Reģionu 

komitejas konsultatīvajām struktūrām. 

Ārlietu komitejas uzdotie jautājumi  

3. Politikas pamatnostādnēs nākamajai Eiropas Komisijai 2024.–2029. gadam ir uzsvērta nepieciešamība pēc 

stratēģiskākas pieejas plašākajam ES kaimiņreģionam, it īpaši Vidusjūras reģionam. Jūsu atbildības jomā ietilpst 

ne tikai Vidusjūras reģions, bet arī plašāks dienvidu kaimiņreģions, tostarp Tuvie Austrumi. Kā jūs plānojat 

pienākumu sadali un pienākumu papildināmību ar priekšsēdētājas vietnieku / Augsto pārstāvi attiecībā uz 

Tuvajiem Austrumiem un Ziemeļāfriku (MENA)? Neskarot Komisijas lēmumu pieņemšanas procesus, kādas būtu 

jūsu konkrētās prioritātes un mērķi attiecībā uz šo portfeli īstermiņā, vidējā termiņā un ilgtermiņā (jūsu pilnvaru 

laikā) un kādus galvenos izaicinājumus (starptautiskos, reģionālos, divpusējos, institucionālos u. c.) jūs saredzat 

šo prioritāšu īstenošanas gaitā, un kā jūs plānojat tos pārvarēt? 

Jūtos pagodināta par priekšsēdētājas izvēli iecelt mani par šī stratēģiski svarīgā portfeļa vadītāju. Pilnībā apzinos, 

ka tas uzliek lielu atbildību: proti, īpaši sarežģītā laikā pārskatīt Eiropas Savienības un plašākā dienvidu 

kaimiņreģiona attiecības.  

Ja tikšu apstiprināta komisāres amatā, mans vispārīgais mērķis būs izmantot visu ES politisko pasākumu un 

instrumentu klāstu šādās jomās: 

a. ekonomikas un attīstības sadarbība, 

b.  enerģētika,  

c. transports,  

d. digitālā savienojamība,  

e. migrācija, ieskaitot talantu partnerību,  

f. un citās.  

Esmu iecerējusi tos izmantot, lai palīdzētu reģionā ienest stabilitāti, mieru un labklājību. Mums ir jākopj mūsu 

partnerība un arvien jāstiprina ES reputācija un uzticamība, ko tā iemantojusi kā uzticams un būtisks partneris. 

Tomēr arī viscaur apzinos daudzos izaicinājumus mūsu ceļā.  

1. Tuvajos Austrumos vērojama bezprecedenta nestabilitāte, tāpēc ir ļoti vajadzīga humānā palīdzība un 

radies bēgļu pārvietošanas risks. Ziemeļāfrikā lielākas investīcijas prasa izaicinājumi, kas saistīti ar 

klimata pārmaiņām un lielo jaunatnes bezdarbu. 

2. Mūsu konkurenti šajā reģionā gūst panākumus. Tādas valstis kā Ķīna un Krievija uzspiež savu vēstījumu 

un virza savas intereses, savukārt ES reputācija ir zem spiediena.  

3. Daudzās valstīs sarūk pilsoniskā telpa, un vērojama atkāpšanās no demokrātijas un pamatbrīvībām. Tādēļ 

nacionālā un reģionālā līmenī tiek klupināta ekonomiskā uzplauksme un stabilitāte, kā arī ilgtermiņa 

drošība.  

4. Daudzas reģiona ekonomikas ir nestabilas un ietekmē augsta inflācija, vāja maksājumu bilance, lēna 

izaugsme un augsts strukturālais bezdarbs.  

5. Lai gan reģiona iedzīvotāju skaits strauji pieaug, darba tirgū sievietes un jaunieši nav integrēti pietiekami, 

kā dēļ tiek zaudētas iespējas un ekonomiskie rezultāti ir slikti.  
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6. Izraisīdami negatīvu plašāku ietekmi, izaicinājumi, kas saistīti ar klimata pārmaiņām un piekļuvi 

resursiem, rada papildu spiedienu uz visneaizsargātākajām iedzīvotāju grupām un tādām galvenām 

ekonomikas nozarēm kā lauksaimniecība un tūrisms.  

Mūsu mērķis ir iesaistīties konstruktīvā dialogā un uz kopīgām interesēm un vērtībām balstītā sadarbībā ar 

dienvidu kaimiņreģionu. Un, izmantojot dažādus politiskus pasākumus, mēs varam radīt savstarpēji izdevīgas 

iespējas. 

Ja mani apstiprinās komisāres amatā, esmu apņēmusies strādāt ciešā sadarbībā ar Augsto pārstāvi / 

priekšsēdētājas vietnieku(-ci). Tā kā jau esmu bijusi kolēģijas locekle, man ir ļoti labi zināms koleģialitātes 

princips, kas kalpo mūsu pilsoņu interesēm. Ciešā sadarbībā ar AP/PV mēs nodrošināsim vienotu ES atbildi uz 

sarežģītajiem izaicinājumiem Vidusjūras reģionā, ieskaitot Tuvos Austrumus, Ziemeļāfriku un Persijas līča valstis. 

Lai reģionā ES tiktu sadzirdēta un tiktu stiprināta tās loma, izšķirīga nozīme būs efektīvai un ciešai politisku 

piedāvājumu koordinēšanai un to īstenošanai, ko atbalstīs diplomātiski centieni. Ja tikšu apstiprināta šajā amatā, 

ciešā sadarbībā ar Augsto pārstāvi / priekšsēdētājas vietnieku(-ci) un citiem attiecīgiem kolēģijas kolēģiem es 

vadīšu jauna Vidusjūras reģiona pakta sagatavošanu. Ar mūsu partneriem esam vienoti izpratnē par to, ka 

pastiprināta Vidusjūras reģiona partnerība ir stratēģiska nepieciešamība, kas ir būtiska mūsu kopīgai ilgtspējīgai 

labklājībai, drošībai un noturībai. Tas ir labs iesākums, kuru varam turpināt tagad, domājot par nākotni. 

Tirdzniecībā, finansiālā atbalsta sniegšanā un mobilitātē Eiropas Savienība joprojām nešaubīgi ir reģiona 

vissvarīgākais partneris. Kā jau teicu, šai lomai līdzi nāk liela atbildība. Jauns Vidusjūras reģiona pakts piedāvātu 

mērķtiecīgāku un integrētāku pieeju, kas sniegtu konkrētu ES iesaistes satvaru un skaidrāku savstarpēji izdevīgas 

sadarbības piedāvājumu mūsu partneriem. Esmu pārliecināta, ka mūsu partneri to uzskatīs par konstruktīvām un 

pozitīvām pārmaiņām mūsu attiecībās. 

Tāpēc es uzskatu, ka pakts rada trejādu izdevību: pirmkārt, uzsvērt, ka Eiropas Savienība uzskata attiecības ar 

reģionu un reģionā par politisku prioritāti; otrkārt, atjaunot uzticēšanos, rīkojot plašu dialogu un konsultācijas; 

treškārt, izstrādāt drosmīgu un mērķtiecīgu programmu ar saskaņotām un konkrētām prioritātēm savstarpēji 

izdevīgās jomās. Tam būtu jābalstās uz pašreizējo Vidusjūras reģiona programmu, galveno uzmanību pievēršot 

savstarpēju interešu jomām, tādām kā, piemēram, investīcijas, tirdzniecība, ekonomikas stabilitāte, darbvietu 

radīšana, savienojamība, enerģētika, transports, pārtika, drošība un migrācija, kā arī izglītība un zinātne. Stingri 

aicinu tā centrā likt cilvēkus, kā arī turpināt kopā ar partnervalstīm iniciatīvu izstrādi, kuru pamatā ir kopējas 

vērtības un dialogs un kuras atbalsta labu pārvaldību un veicina cilvēktiesību un pilsonisko brīvību aizsardzību.  

Pakts veicinātu patiesu partnerību, kuras pamatā ir pragmatiska un uz savstarpējām interesēm vērsta pieeja.  

Šai pieejai būtu jāpalīdz ES kļūt par tādu partneri, kas vēl efektīvāk stimulē stabilitāti, uzplauksmi un konfliktu 

risināšanu reģionā.  

Jaunā pakta pirmais pīlārs varētu būt visaptverošas un stratēģiskas partnerības ar ieinteresētajiem partneriem, 

kā arī reģionālas dimensijas iniciatīvas. Minētās partnerības ievērojami padziļinās sadarbību savstarpēju interešu 

prioritārās jomās un stiprinās ES klātbūtni reģionā. Kopīgi tiecoties pēc labklājības, konkurētspējas, labi vadītas 

migrācijas un drošības, mums būtu jāpatur prātā pamatvērtību ievērošana.  

Jaunā pakta otrais pīlārs varētu būt reģionālās investīciju iniciatīvas, kas plašā mērogā mobilizētu investīcijas un 

sekmētu darbvietu radīšanu un izaugsmi reģionā. Ja mani apstiprinās šajā amatā, es centīšos būtiski paplašināt 

divpusējo ekonomisko sadarbību (īpaši enerģētikas un tīro tehnoloģiju ražošanas nozarē) ar reģiona partneriem. 

Kopā ar komisāru(-i), kura(-as) atbildības joma būs enerģētika un mājokļi, un reģiona partneriem es izveidošu 

Vidusjūras reģiona enerģētikas un tīro tehnoloģiju sadarbības iniciatīvu, lai palielinātu atjaunīgās enerģijas 

tirdzniecību un veicinātu tīro tehnoloģiju ražošanu reģionā, īpaši ar stratēģijas Global Gateway palīdzību. ES un 

mūsu partneriem tā radīs trīskāršus ieguvumus, proti, dekarbonizācija, piekļuve izmaksu ziņā konkurētspējīgai 

atjaunīgajai enerģijai un sociālekonomiskā attīstība, ko rada investīcijas un darbvietu veidošana šajās nozarēs ar 

lielu potenciālu. Šai iniciatīvai varētu sekot citas reģionālās investīciju iniciatīvas, kas vērstas uz digitālo 

savienojamību un transporta savienojamību. 

Ja mani apstiprinās komisāres amatā, sadarbošos arī ar Augsto pārstāvi / priekšsēdētājas vietnieku(-ci) tādas jaunas 

Tuvo Austrumu stratēģijas izstrādē, kura būs īstenojama “dienā pēc” kara Gazā un izvirza visus divu valstu 

risinājumam vajadzīgos pasākumus un stiprina partnerības ar galvenām reģionālajām ieinteresētajām personām. 

Stratēģijā būtu programma, kas palīdzētu Palestīniešu pašpārvaldei veikt reformas, kas ir tik ļoti nepieciešamas, 

un modernizācijas procesu, kā arī iniciatīvas Gazas atveseļošanas un atjaunošanas atbalstam, kolīdz tas būs 

iespējams. Savu darbu pilnībā saskaņojot ar Augsto pārstāvi / priekšsēdētājas vietnieku(-ci) un komisāru(-i), kura(-
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as) atbildības joma būs gatavība un krīžu pārvarēšana, rīkošos, lai stiprinātu mūsu sadarbību ar Libānu un gādātu 

par neatliekamām vajadzībām.  Jāpieliek vēl lielākas pūles, lai atbalstītu bēgļus visā reģionā, arī brīvprātīgas 

atgriešanas jautājumā, un Sīrijā, atrodot veidus viņu efektīvākam atbalstam Eiropadomes noteiktajā politiskajā 

satvarā. Lai minētās pūles būtu sekmīgas, ir svarīga mūsu starptautisko partneru un starptautisko organizāciju 

iesaiste.   

Bez tam izšķirīga nozīme ir sadarbībai ar Persijas līča valstīm. Spēcīgāka un stratēģiskāka partnerība Eiropas 

Savienībai un šim reģionam var būt liels ieguvums ekonomisko iespēju un drošības mērķu ziņā. Eiropas Savienību 

tieši ietekmē drošība un stabilitāte Persijas līča reģionā, kas ir svarīgs savienojuma punkts starp Eiropu, Āziju un 

Āfriku. Arī Eiropas Savienībai kā pasaules lielākajam vienotajam tirgum, tirdzniecības blokam un investorei, 

pētniecības un inovācijas līderei, kā arī nozīmīgai mediatorei un multilaterālisma, demokrātijas un sociālo 

pārmaiņu veicinātājai ir daudz ko piedāvāt Persijas līča partneriem. Ja mani apstiprinās, kopā ar Augsto 

pārstāvi /priekšsēdētājas vietnieku(-ci) un citiem atbildīgajiem komisāriem veicināšu mūsu iniciatīvu stiprināt 

reģionālo un divpusējo sadarbību, kā arī stratēģiskās partnerības nolīgumus ar katru no sešām Persijas līča 

sadarbības padomes (GCC) valstīm, lai mūsu divpusējās attiecības vēl vairāk uzlabotu ar strukturētu, pielāgotu 

un juridiski saistošu sadarbības satvaru savstarpēju interešu jomās. Minētajiem nolīgumiem varētu būt liela nozīme 

mūsu sadarbības programmas pielāgošanā mūsdienīgiem mērķiem un drošības, stabilitātes un ekonomiskās 

izaugsmes sekmēšanā abu reģionu starpā. Ja mani apstiprinās amatā, turpināšu pirmo reizi 2024. gada 

16. oktobrī notikušajā ES un GCC Briseles samitā iesākto darbu un šajā sakarā arī nodrošināšu, 

ka ES un Persijas līča reģions vienotu spēkus Gazas atjaunošanai un attiecībā uz investīciju 

iniciatīvām Vidusjūras reģionā. 

Stabils un stratēģisks komunikācijas plāns ir būtisks instruments, kas ļauj ES un tās partneriem izmantot visas 

mūsu centienu sniegtās priekšrocības. Strādāšu ciešā sadarbībā ar Augsto pārstāvi / priekšsēdētājas vietnieku(-ci), 

lai kopīgi nāktu klajā ar stratēģiskās komunikācijas plānu, kura mērķis ir stiprināt ES lomu dienvidu 

kaimiņreģionā, kā arī atbildēt uz vēstījumiem, kas vērsti pret Eiropas Savienību. Zināms, ES finansējuma 

saņēmējiem ir jāatzīst izcelsme un jānodrošina redzamība. Runa ir arī par darbu vietējā līmenī. Mana dažādos 

pārvaldes līmeņos gūtā pieredze palīdzēs nodrošināt, ka te mēs varam sadarboties ar vietējām kopienām. Mūsu 

komunikācijai ir jāsaskan ar mūsu centieniem, kā arī ar izpratnes veicināšanas, pārredzamības un redzamības 

prasībām. 

Ja tikšu apstiprināta komisāres amatā, cieša sadarbība ar citiem kolēģijas locekļiem un ar dalībvalstīm un Eiropas 

Parlamentu būs izšķirīga, lai liktu lietā mūsu kopīgos spēkus un maksimāli palielinātu mūsu politikas ietekmi visā 

reģionā. 

4. Ņemot vērā Komisijas priekšsēdētājas vispārējos norādījumus par to, kā stiprināt Komisijas attiecības ar 

Eiropas Parlamentu, lūdzu, sniedziet sīkāku informāciju par to, kā plānojat: 

- proaktīvi un efektīvi iesaistīt Parlamentu (kā neatņemamu “Eiropas komandas” dalībnieku) jau pašos 

pirmajos jūsu prioritāšu un mērķu sagatavošanas un izstrādes procesu posmos; 

- uzturēt regulāru viedokļu apmaiņu — plenārsēdē un ar Ārlietu komiteju; nodrošināt “strukturētu 

dialogu” un jūsu ad hoc klātbūtni Komitejā, ierodoties īsā laikā svarīgu pasākumu vai nozīmīgu norišu gadījumā; 

attiecīgā gadījumā nodrošināt savu dalību starpparlamentārajās konferencēs par KĀDP/KDAP; 

- nodrošināt, ka Parlamenta nostājas tiek pienācīgi ņemtas vērā tiesību aktu priekšlikumos un jaunos vai 

atjauninātos ES paziņojumos un stratēģijās, un nodrošināt, ka par šādiem priekšlikumiem un dokumentiem 

Parlaments un jo īpaši tā Ārlietu komiteja tiek sistemātiski un savlaicīgi informēti un ar tiem notiek apspriešanās 

(tostarp apspriešanās par ES ārpolitikas prioritātēm un nostājām attiecībā uz MENA reģionu, piemēram, 

ierosināto Jauno Vidusjūras reģiona paktu), un nodrošināt labāku Komisijas un Parlamenta darbību 

sinhronizāciju (piemēram, sistemātiski iepriekš apmainoties ar informāciju par plānotajiem oficiālo stratēģisko 

dokumentu publicēšanas termiņiem, ministru sanāksmēm un augstākā līmeņa sanāksmēm, priekšlikumiem sākt 

sarunas par starptautiskiem nolīgumiem, cilvēktiesību dialogiem utt.); 

- nodrošināt, ka Parlaments saņem attiecīgu informāciju un dokumentus, kas attiecas uz jūsu atbildības 

jomu, tostarp tos, kas ir kopīgi ar Padomi, un ka Ārlietu komiteja tiek nekavējoties un pilnībā rakstiski un mutiski 

informēta, kā arī par sarunām par starptautiskiem nolīgumiem, tostarp saprašanās memorandiem, un ka 

Parlamenta viedoklis tiek pienācīgi ņemts vērā pirms sarunu sākuma un visā procesa laikā; 

- nodrošināt, ka aiz slēgtām durvīm notiekošās sanāksmēs Parlamentam tiek sniegta atbilstīga un būtiska 

informācija, kas nav publiska; 

- uzturēt un nodrošināt demokrātijas atbalsta pasākumu turpmāku sadarbību un koordināciju starp 

Komisiju un Parlamentu un to efektivitāti ? 

 



 – 6 –   

Ja mani apstiprinās par Vidusjūras telpas komisāri, es plānoju proaktīvi un efektīvi iesaistīt Eiropas Parlamentu 

jau pirmajos savu prioritāšu un mērķu izstrādes posmos. Mana pieredze Eiropas Komisijas priekšsēdētājas 

vietnieces amatā apliecina, ka uzskatu par svarīgu uzturēt attiecības ar Eiropas Parlamentu. Es uzturēšu regulāru 

viedokļu apmaiņu plenārsēdē un ar Parlamenta komitejām attiecīgā gadījumā strukturētā dialogā un ad hoc dialogā. 

Īsā laikā tāpat rīkošos arī svarīgu pasākumu vai nozīmīgu norišu gadījumā. Esmu gatava dažādos jauno stratēģisko 

un visaptverošo partnerību sagatavošanas un īstenošanas posmos, saglabājot iestāžu līdzsvaru un pilnībā ievērojot 

Parlamenta demokrātiskās kontroles prerogatīvas un piemērojamo tiesisko regulējumu, sniegt Parlamentam un 

Padomei informāciju. 

 

Gādāšu par to, lai Parlaments saņemtu attiecīgu informāciju un dokumentus un Ārlietu komiteja pilnībā būtu 

informēta par sarunām par starptautiskiem nolīgumiem. Gādāšu arī par to, lai Parlamenta viedoklis tiktu pienācīgi 

ņemts vērā. Bez tam aiz slēgtām durvīm notiekošās sanāksmēs es, pienācīgi ņemot vērā vajadzību nodrošināt 

konfidenciālas vai ļoti sensitīvas informācijas aizsardzību, sniegšu Parlamentam atbilstošu un būtisku informāciju, 

kas nav publiska.  

Ja tikšu iecelta amatā, es nodrošināšu, ka divreiz gadā notiekošā augsta līmeņa ģeopolitiskā dialoga par 

Kaimiņattiecību, attīstības sadarbības un starptautiskās sadarbības instrumentu (NDICI –“Eiropa pasaulē”) sakarā 

Parlaments saņem pilnvērtīgu informāciju par ES līdzekļu plānošanu un īstenošanu attiecībā uz Vidusjūras reģiona 

valstīm. Aizvien esmu gatava uzklausīt Parlamenta viedokli par to, kā labāk īstenojami finanšu resursi, kas būs 

manā kompetencē.  

Lai veidotu vienotu izpratni par kopīgiem izaicinājumiem un rodamiem risinājumiem, esmu gatava izskatīt 

iespējas, kā es varētu iesaistīties darbā, ko veic parlamentu sadarbības delegācijas un Savienības Vidusjūrai 

parlamentārā asambleja.  

Es arī cieši sadarbošos ar Eiropas Parlamentu un Padomi, lai nodrošinātu, ka tiek ievērots pārredzamības kritērijs 

dažādos ar dienvidu kaimiņreģionu saistītos procesos un panāktu, ka tiek veikt koordinēti un saskaņoti 

pēcpasākumi saskaņā ar vēlēšanu novērošanas misiju ieteikumiem un citām iniciatīvām demokrātisku standartu 

un politiskās stabilitātes stiprināšanai reģionā.  

Kā bijusī Eiropas Parlamenta deputāte es augstu vērtēju Eiropas Parlamenta un tā parlamentārās diplomātijas un 

pārstāvniecību lomu. Kā bijusī Ārlietu komitejas priekšsēdētāja vietniece es ļoti atzinīgi vērtēju šīs komitejas darbu 

nozīmi un arī turpmāk veicināšu tās lomu mūsu politikas veidošanas procesā. 

 

5. Vidusjūras reģions joprojām piedzīvo milzīgas problēmas, piemēram, konfliktus, krīzes un neatbilstīgu 

migrāciju, kas rada būtiskus šķēršļus politiskajai stabilitātei un attīstībai, kā arī mieram un drošībai. Jums ir 

uzdots vadīt (sadarbojoties ar priekšsēdētājas vietnieku / Augsto pārstāvi) Jaunā Vidusjūras reģiona pakta 

izstrādi, kas būtu neilgi pēc 2021. gada Jaunās programmas Vidusjūras reģionam. Kā 2021. gada Jaunā 

programma ir reāli palīdzējusi uzlabot situāciju, kā šis Jaunais pakts ļaus labāk reaģēt uz to, un kā jūs pamatojat 

nepieciešamību pēc pilnvērtīgāka pakta? Kā jūs nodrošināsiet līdzdalības procesu, kas stratēģijas izstrādē 

iesaistīs Parlamentu un partnervalstis — atšķirībā no tā, kādā veidā tika izstrādāta Jaunā programma? Kā jūs 

proaktīvi un efektīvi sadarbosieties ar Eiropas Parlamentu jau pašos pirmajos šā Jaunā pakta sagatavošanas un 

izstrādes posmos un tā operacionalizācijā un īstenošanā, kā arī jaunā stratēģiskās komunikācijas plāna, ar kuru 

paredzēts veicināt ES lomu dienvidu kaimiņreģionā un kura mērķim vajadzētu būt nepatiesu vēstījumu un 

dezinformācijas atspēkošanai, jo īpaši, ja tiek skartas finanšu saistības, tostarp pirms nākamās daudzgadu finanšu 

shēmas, izstrādē un īstenošanā? Kā jūs nodrošināsiet, ka Jaunā pakta operacionalizācijā tiks ņemtas vērā 

cilvēktiesības? 

Kontekstā, kas izveidojās pēc Covid-19 pandēmijas, 2021. gada Programma Vidusjūras reģionam nosprauž mūsu 

kopīgos mērķus mieram, stabilitātei un labklājībai visā Vidusjūras telpā. Tie ir svarīgi arī tagad. Sadarbību ar mūsu 

partneriem noteic jaunās programmas Vidusjūras reģionam piecas prioritātes, un tajā ir iekļauts ekonomikas un 

investīciju plāns, kas ļauj mobilizēt gandrīz 30 miljardus euro projektiem un investīcijām tādās svarīgās nozarēs 

kā enerģētika, vide, ūdens / sanitārija, lauksaimniecība, digitālā joma, transports, cilvēkkapitāls un privātā sektora 

attīstība. 2024. gada septembrī mobilizēti 23,5 miljardi euro.  

Tomēr pēdējā laikā situācija reģionā ir ievērojami mainījusies vispārējo ģeopolitisko norišu dēļ, ko sevišķi saasina 

konflikti reģionā vai tā tuvumā, piemēram, Gazā, Sāhelā vai Āfrikas ragā. Ņemot vērā Vidusjūras stratēģisko 
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nozīmi mūsu drošībai, stabilitātei un labklājībai, kā arī mūsu ciešās saites ar šo reģionu, steidzami vajadzīga 

mērķtiecīgāka un stratēģiskāka pieeja, lai garantētu, ka ES ietekme būtu samērīga ar tās investīcijām.  

Paktam būtu jāstiprina ES diplomātija un jābalstās uz jaunajām visaptverošajām un stratēģiskajām partnerībām, 

kas izstrādātas ar Tunisiju un Ēģipti un kas noslēgtas attiecīgi 2023. gada jūlijā un 2024. gada jūnijā. Minētās 

partnerības ir devušas pozitīvu impulsu, panākot taustāmu progresu Eiropas Savienībai īpaši svarīgās jomās. Tās 

ir devušas mums lietderīgus instrumentus, lai, ņemot vērā mūsu kopīgo vēlmi veidot patiesas partnerības, stiprinātu 

dialogu ar valstu iestādēm.  

Lai ES piedāvājums saskaņā ar jauno Vidusjūras paktu būtu vērienīgāks un ietekmīgāks, es ierosinu divus darba 

virzienus: pirmkārt, veidot stratēģiskas un visaptverošas partnerības ar reģiona partneriem, un, otrkārt, izveidot 

jauna līmeņa reģionālo dimensiju, ar konkrētām iniciatīvām, kuras nodrošinātu īstenošanu, piemēram, ar manā 

pilnvarojuma vēstulē minēto Vidusjūras reģiona enerģētikas un tīro tehnoloģiju sadarbības iniciatīvu, ierosinot 

reģionālas investīciju iniciatīvas tādās jomās kā enerģētika, digitālā savienojamība, transporta savienojamība, 

drošība un talantu partnerības.  

Šā pakta izstrādē es cieši sadarbošos ar Augsto pārstāvi /priekšsēdētājas vietnieku(-ci) un ar reģiona valstīm, 

ieskaitot valdības un nevalstiskās / pilsoniskās sabiedrības dalībniekus un ieinteresētās personas, kā arī ar 

dalībvalstīm. Ņemot vērā reģiona demogrāfiskās tendences, īpaša prioritāte būs dodama sadarbībai ar jaunatni.  

Uzskatu, ka Eiropas Parlamentam ir svarīga loma, un vēlos izmantot Parlamenta ieguldījumu šim reģionam 

paredzētās stratēģijas izstrādē un tās īstenošanas uzlabošanā visos līmeņos. 

Esmu apņēmusies izmantot pieejamos instrumentus atbildīgi, saskaņā ar apzinātajām prioritātēm un ievērojot visus 

spēkā esošos institucionālos noteikumus, ieskaitot regulāru apmaiņu augsta līmeņa ģeopolitiskā dialoga 

kontekstā. Nākamajā daudzgadu finanšu shēmā mums būs jādara viss iespējamais, lai mūsu rīcībā būtu visi 

instrumenti, kas vajadzīgi mūsu partnerību īstenošanai reģionā, kā arī pietiekama elastība reaģēt uz ārkārtas 

situācijām un jaunām prioritātēm, un minēto prioritāšu precizēšanā un atbalstam sevišķi svarīga būs efektīva 

sadarbība ar Eiropas Parlamentu. 

Es sekmēšu ES redzamību, veidojot pozitīvu un proaktīvu, kā arī īpaši pielāgotu komunikāciju. Kā paredzēts manā 

pilnvarojuma vēstulē, tālab es visā reģionā ciešā sadarbībā ar Augsto pārstāvi / priekšsēdētājas vietnieku(-ci) 

izstrādāšu stratēģiskās komunikācijas plānu, kā ne tikai atbalstīt ES lomu dienvidu kaimiņreģionā, bet arī 

vērsties pret vēstījumiem, kuri vērsti pret ES. Šajā kontekstā es arī ciešā sadarbībā ar komisāru(-i), kura(-as) 

atbildības joma būs demokrātija, tieslietas un tiesiskums, turpināšu stratēģiju izstrādi, lai mazinātu dezinformāciju, 

ārvalstu īstenotu informācijas manipulāciju un iejaukšanos (FIMI), kuras mērķis ir ES un mūsu rīcības 

diskreditēšana vai graušana. Ir vajadzīgs pārliecinošs vēstījums, kurš gūst vietējo iedzīvotāju atsaucību un kurā 

ņemti vērā vietējie jūtīgie jautājumi. Lai ierobežotu maldinošu informāciju, dezinformāciju un FIMI, svarīgi ir 

arī sadarboties ar publisko dienestu, neatkarīgajiem plašsaziņas līdzekļiem un pilsoniskās sabiedrības 

organizācijām. Ja tikšu apstiprināta komisāres amatā, lai atbalstītu stratēģiskās komunikācijas plāna izstrādi, to 

apspriedīšu ar Parlamentu.  

Tomēr, lai vairotu Eiropas iedzīvotāju un nodokļu maksātāju izpratni par to, ka ES pastāvīgā iesaistīšanās 

reģionā ir ieguldījums arī pašas Eiropas drošībā, labākā migrācijas vadībā, stabilitātē un labklājībā, būs labāk 

jāskaidro ES politika, ieskaitot finansiālo atbalstu, šajā reģionā. Ja mani apstiprinās, mans mērķis būtu ar 

konkrētām iniciatīvām, piemēram, Vidusjūras reģiona enerģētikas un tīro tehnoloģiju sadarbība, kuras var būt 

abpusēji izdevīgas ES un mūsu partnervalstīm, informēt par Vidusjūras reģionu kā vietu, kur Eiropas Savienībai 

paveras iespējas. Lai mūsu pilsoņiem skaidrotu, kāda ietekme būs sadarbībai ar dienvidu kaimiņreģionu, es 

izmantošu dažas no Konferencē par Eiropas nākotni gūtajām atziņām.  

Cilvēktiesību un demokrātijas principu ievērošana ir Eiropas Savienības stūrakmeņi, un tiem ir būtiska nozīme ES 

partnerībā ar citām valstīm. Līgumos ir arī noteikti principi, uz kuriem balstās ES ārējā darbība, kā arī tās mērķi. 

To vidū ir demokrātijas, tiesiskuma, cilvēktiesību, kā arī starptautisko tiesību principu sargāšana un stratēģisko 

interešu un mērķu noteikšana. Vidusjūras reģiona pakta īstenošana, kā arī stratēģisko un visaptverošo partnerību 

noslēgšana, nav izņēmums. Ja mani apstiprinās, es apņemos arī turpmāk ievērot un veicināt šos pamatprincipus 

jaunā pakta sagatavošanā un īstenošanā.  
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6. Kā jūs plānojat atbalstīt priekšsēdētājas vietnieku / Augsto pārstāvi Tuvajos Austrumos, un kāds jauninājums 

būtu jaunā ES Tuvo Austrumu stratēģija attiecībā pret esošo Kopējo stratēģiju Palestīnas atbalstam, pamatojoties 

uz iepriekšējās Komisijas iniciatīvu “Miera diena” un cenšoties nodrošināt spēcīgāku ES diplomātisko lomu, lai 

panāktu ilgstošu mieru, kura pamatā ir divu valstu risinājums? Kā Parlaments var jums palīdzēt, arī izmantojot 

demokrātijas atbalsta instrumentus, piemēram, starpniecību un spēju veidošanu, kā arī cilvēktiesību iniciatīvas? 

Kā jūsu vispārējā iesaiste Tuvo Austrumu reģionā ņems vērā tādu valsts un nevalstisko dalībnieku klātbūtni 

reģionā, kas ir atklāti naidīgi pret ES un tās vērtībām? Kā jūs plānojat panākt rezultātus — un sadarboties ar 

priekšsēdētājas vietnieku / Augsto pārstāvi — attiecībā uz Persijas līča valstīm, kas ietilpst jūsu atbildības jomā 

un kas neatrodas dienvidu kaimiņreģionā?   

Ja mani apstiprinās komisāres amatā, es atbalstīšu Augsto pārstāvi / priekšsēdētājas vietnieku(-ci) ES Tuvo 

Austrumu stratēģijas izstrādē, lai sekmētu mūsu intereses savstarpēji izdevīgā veidā, kā arī stabilizētu krīzes 

skartās valstis un teritorijas. Jaunajai Tuvo Austrumu stratēģijai būtu jāformulē ES atbilde uz pašreizējām 

problēmām reģionā, domājot par “dienu pēc” kara Gazā, koncentrējoties uz visiem tiem pasākumiem, kas vajadzīgi 

divu valstu risinājumam un stiprinot partnerības ar galvenām reģionālajām ieinteresētajām personām. Stratēģijā 

būtu programma, kas palīdzētu Palestīniešu pašpārvaldei veikt reformas, kas ir tik ļoti nepieciešamas, un 

modernizācijas procesu, kā arī iniciatīvas Gazas atveseļošanas un atjaunošanas atbalstam, kolīdz tas būs 

iespējams. 

Nozīmīgai vajadzētu būt jaunās stratēģijas ekonomiskās sadarbības programmai, jo daudzām reģiona valstīm 

Eiropas Savienība ir lielākā līdzekļu devēja un tirdzniecības partnere. Šīs stratēģijas ekonomiskās sadarbības pīlāra 

pamatā būtu šādi pamatprincipi: saistīt ekonomisko attīstību un uzplauksmi ar mieru un stabilitāti, turpinot 

spēcīgāku stratēģisko un visaptverošo partnerību veidošanu ar reģiona valstīm un veicinot reģionālas iniciatīvas, 

kuras palīdz panākt deeskalāciju. Svarīgi stratēģijas pamatelementi būs Tuvo Austrumu miera procesa 

atdzīvināšana, kurā galvenā uzmanība tiks pievērsta visiem tiem soļiem, kas vajadzīgi divu valstu risinājumam, un 

humanitāro vajadzību apmierināšanai. Lai izstrādātu visaptverošu ES un Tuvo Austrumu stratēģiju, turklāt būs 

jāizveido spēcīgas partnerības ar galvenajām reģionālajām ieinteresētajām personām, īpaši ar Persijas līča valstīm 

un citiem galveniem dalībniekiem.  

Šajā kontekstā var būt noderīga sadarbība īpaši ar Persijas līča sadarbības padomes (GCC) dalībvalstīm nolūkā 

attīstīt Vidusjūras reģiona enerģētikas un tīro tehnoloģiju sadarbības iniciatīvu un apsvērt mūsu attiecīgo finanšu 

iestāžu kopīgās investīcijas Transkaspijas transporta koridorā, īpaši Centrālāzijā. ES arī ir gatava kopā ar GCC 

dalībvalstīm iesaistīties Indijas –Tuvo Austrumu –Eiropas ekonomiskā koridora īstenošanā – svarīgā iniciatīvā, 

kam ir potenciāls uzlabot mūsu reģionu savienojamību. Mūsu attiecīgajiem reģioniem un reģioniem, kuros esam 

iesaistīti kopīgi, minētās iniciatīvas ne tikai pavērs konkrētas darījumdarbības iespējas, bet arī veicinās drošību un 

stabilitāti reģionā, un tas ir sevišķi svarīgs jautājums, kas kopīgs gan ES, gan Persijas līča valstīm.  

Kā daļa no jaunajām visaptverošām partnerībām ar atsevišķām Persijas līča valstīm, pamatojoties uz to 

konkrētajām interesēm un sasniegumiem, arī drošības jomā, tiks apsvērtas vēl citas sadarbības un saskaņošanas 

jomas, to skaitā talantu un pilsoņu mobilitāte. 

Kopā ar citiem komisāriem savu pilnvaru laikā strādāšu šajā virzienā.  

Spēcīgākas ES diplomātiskās lomas nodrošināšanā reģionā svarīga loma, manuprāt, ir parlamentu sadarbības 

delegācijām. Eiropas Parlamenta Demokrātijas atbalsta un vēlēšanu koordinācijas grupa atbalsta arī ES centienus 

visā pasaulē veicināt demokrātiju un cilvēktiesības, un esmu nodomājusi atbalstīt tās darbu. 

Lai izvairītos no turpmākas destabilizācijas, ir svarīgi nepārtraukti sadarboties ar valstiskiem un nevalstiskiem 

rīcībspēkiem, arī tiem, kas ne vienmēr piekrīt mūsu viedoklim. Tā ir būtisks veids, kā turpināt aizstāvēt universālas 

pamatvērtības, kā arī starptautisko tiesību, cilvēktiesību un pamatbrīvību ievērošanu.  

 

7. Attiecībā uz ārējās finansēšanas instrumentiem — kā jūs uzlabosiet palīdzības konsekvenci, efektivitāti un 

pārredzamību dienvidu kaimiņreģionā, piemērojot stingrus nosacījumus un nodrošinot patiesu Eiropas 

Parlamenta lomu ārējās finansēšanas instrumentu stratēģiskajā vadībā, tostarp savlaicīgi sniedzot rakstisku 

informāciju par to īstenošanu? Kāda ir jūsu nostāja attiecībā uz neseno dominējošo makrofinansiālās palīdzības 

izmantošanu palīdzības paketēs, kas piešķirtas partneriem reģionā, un vai jūs plānojat turpināt iepriekšējās 

Komisijas praksi šajā ziņā? 
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Komisija ir sākusi veidot jaunas stratēģiskas un visaptverošas partnerības ar dienvidu kaimiņreģionu. Minētās 

partnerības tiek veidotas pēc pamatprincipa, ka ES finansiālais piedāvājums tiek cieši apvienots ar politikas 

instrumentiem, lai palielinātu mūsu sadarbības potenciālo pozitīvo un savstarpēji izdevīgo ietekmi, kas sekmētu 

ilgtspējīgu ekonomikas izaugsmi un labklājību reģionā, kā arī ņemtu vērā citas tiešas ES intereses. Minētie 

visaptverošie piedāvājumi, kuru pamatā ir atbalsts universālām vērtībām un principiem, ir pielāgoti konkrētajai 

ekonomiskajai un politiskajai situācijai, lai ņemtu vērā tiklab ES, kā mūsu partneru stratēģiskās intereses un 

vajadzības. 

Uz minētajiem principiem balstās stratēģiskās un visaptverošās partnerības, kuras noslēgtas ar Tunisiju un Ēģipti. 

Abās valstīs šī pieeja tiecas atraisīt ES privātā sektora investīciju lielo potenciālu. Komisijas dienesti kopā ar 

Eiropas Ārējās darbības dienestu seko līdzi to īstenošanai un attīstībai valstīs, lai gādātu par visu izvirzīto 

nosacījumu pienācīgu izpildi. Lai gan stratēģiskās un visaptverošās partnerības līdz šim panākušas pozitīvu 

attīstību daudzās jomās, arī attiecībā uz ekonomisko sadarbību un stabilizāciju, manī raisa bažas atsevišķas dažās 

partnervalstīs vērojamās norises, sevišķi sakarā ar pilsoniskās sabiedrības un plašsaziņas līdzekļu sarūkošo telpu. 

Esmu nodomājusi rīkoties pēc principa “vairāk par vairāk” ar pietiekami elastīgu pieeju, kas veicina labu sadarbību 

un atbalsta pozitīvu attīstību. Esmu apņēmusies garantēt, ka ES delegācija un mūsu partneri ļoti cieši arī turpmāk 

sekos līdzi attīstībai uz vietas un sadarbosies ar iestādēm, lai konstruktīvi risinātu šādus jautājumus. Īpašu 

finansēšanas instrumentu izmantošanas jautājumā ir svarīgi atcerēties, ka minētās partnerības ir pielāgotas un 

balstās uz ierobežotu noteiktu mērķētu prioritāšu un kopīgu interešu loku, kas var būt savstarpēji izdevīgs. Atkarībā 

no partnervalsts ekonomiskā konteksta un tās politiskās gribas reformēt to vidū var būt makrofinansiālas palīdzības 

(MFP) satvarā piešķirti koncesionāli aizdevumi, kā tas bija, piemēram, Ēģiptes gadījumā. Jānorāda, ka ES 

aizdevumi tiek piešķirti ar ļoti labvēlīgiem nosacījumiem, un saņēmējvalsts gūst labumu no ES kredītreitinga. Tie 

bez tam garantē, ka partnervalstis pievērš lielu uzmanību to pareizam izmantojumam, ņemot vērā, ka tie nākotnē 

būs jāatmaksā. 

Nākotnē nodrošināšu, ka stratēģisko un visaptverošo partnerību kontekstā visu iespējamo instrumentu izmantošana 

arī turpmāk būs pamatota ar rūpīgu analīzi par iespējām un riskiem, kas saistīti ar tādu instrumentu izmantošanu. 

Gaidāmajās diskusijās par nākamo daudzgadu finanšu shēmu, gan paturot prātā finanšu ierobežojumus, uzsvēršu 

nepieciešamību saglabāt visus nepieciešamos instrumentus. Arī te mums jāpaliek elastīgiem. Esmu cieši 

pārliecināta, ka tālab ir svarīgi iesaistīt Eiropas Parlamentu, un esmu apņēmusies savu pilnvaru laikā iesaistīties 

diskusijās ar visām attiecīgajām ieinteresētajām personām.  

Līdz ar to uzskatu, ka būtisks ir augsta līmeņa ģeopolitiskais dialogs, un gādāšu par to, lai viedokļu apmaiņai ar 

Eiropas Parlamentu arvien būtu gatavi gan mani dienesti, gan es pati. 

 

Nodarbinātības un sociālo lietu komitejas uzdotie jautājumi  

8. Ņemot vērā mainīgo darba pasauli, kā jūs risināsiet Eiropas demogrāfiskās problēmas (tādas kā, piemēram, 

sabiedrības novecošana, intelektuālā darbaspēka aizplūšana un darbspējas vecuma iedzīvotāju skaita 

samazināšanās) un to ietekmi uz cilvēkiem un ģimenēm? Kādus ilgtermiņa stimulus jūs paredzat dzīvošanai un 

strādāšanai Eiropas Savienībā? Kādus pasākumus jūs īstenosiet, lai palielinātu nepietiekami pārstāvēto grupu 

dalību darba tirgū? Kam, jūsuprāt, šajā sasaukumā vajadzētu būt galvenajiem jautājumiem šajā jomā? 

Kopš 2019. gada pildīju Komisijas priekšsēdētājas vietnieces pienākumus jautājumos par demokrātiju un 

demogrāfiju un esmu labi informēta par problēmām, kas saistītas ar pašreizējo demogrāfisko realitāti Eiropā. 

Esmu gandarīta par iespēju likt lietā zināšanas, kas gūtas pēdējo piecu gadu laikā pašreizējā pilnvaru termiņā.  

Eiropas iedzīvotāji noveco, un tiek prognozēts, ka laikā līdz 2050. gadam tās darbaspēks katru gadu samazināsies 

par gandrīz vienu miljonu darba ņēmēju. Tas ietekmē daudzus mūsu sabiedrības aspektus, to skaitā mūsu vispārējo 

konkurētspēju, mūsu ekonomikas ražīgumu un dinamiku, darba tirgus darbību, mūsu jaunatnes, izglītības un 

veselības politiku, kā arī mūsu publiskos budžetus un sociālās drošības sistēmu fiskālo ilgtspēju. Tas, vai spējam 

risināt demogrāfiskās pārmaiņas, liecina arī par mūsu spēju parādīt, ka demokrātija var sasniegt vajadzīgos 

rezultātus tur, kur tos gaida mūsu iedzīvotāji, jauni vai jau gados, pilsētās vai laukos u.tml. Demogrāfiskās 

pārmaiņas arī ietekmē to, vai spējam virzīties uz stratēģiskām prioritātēm, konkrētāk, zaļo un digitālo 

pārkārtošanos. Demogrāfiskām pārmaiņām, kas var saasināt atšķirības starp dalībvalstīm un to iekšienē, ir arī 

svarīga teritoriālā dimensija. Piemēram, par citiem smagāk skarti ir daži reģioni, jo tajos mazinās iedzīvotāju skaits 

un dodas prom gados jauni darba ņēmēji.  
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Ja mani apstiprinās komisāres amatā, es balstīšos uz pašreizējās kolēģijas un saviem sasniegumiem iepriekšējā 

pilnvaru laikā. Es ieguldīšu savas zināšanas un pieredzi un gādāšu par to, lai, kā noteikts priekšsēdētājas Politikas 

pamatnostādnēs (2024. –2029.), mēs novērstu demogrāfisko pārmaiņu pamatcēloņus un pielāgotos jaunajai 

realitātei. 

Manā pilnvarojuma vēstulē uzsvērts, ka mana prioritāte būs demogrāfijas rīkkopas –vispusīga esošo 

reglamentējošo instrumentu, politikas pamatnostādņu un Eiropas Savienības un valsts līmenī pieejama 

finansējuma kopuma – ieviešana, kas palīdz dalībvalstīm pārvarēt demogrāfiskās pārmaiņas. Rīkkopas mērķis ir 

ģimenes vēlmes labāk saskaņot ar algotu darbu, sekmēt jaunākās un vecākās paaudzes uzplauksmi, un pēc 

vajadzības palīdzēt ar likumīgu migrāciju novērst darbaspēka trūkumu.  

Kopā ar pārējiem kolēģijas locekļiem es turpināšu sadarbību ar dalībvalstīm, lai palīdzētu tām īstenot demogrāfijas 

rīkkopu valsts un reģionālā līmenī. Mums ir jāliek lietā sinerģija, ko rada darbs līdztiesības un starppaaudžu 

taisnīguma jautājumos. Pieejas zinātne politikas veidošanai satvarā strādāšu, lai vēl vairāk stiprinātu mūsu darba 

pētījumu un pierādījumu bāzi, piemēram, attiecībā uz zemiem dzimstības rādītājiem Eiropas Savienībā un 

pasākumiem, kas vajadzīgi, lai palīdzētu cilvēkiem sevi īstenot.  

Tālāk strādāšu, lai vēl vairāk palielinātu nepietiekami pārstāvēto grupu, toskait sieviešu, jauniešu un gados 

vecāku pieaugušo (vecumā virs 55 gadiem), kā arī trešo valstu valstspiederīgo līdzdalību darba tirgū. Mēs varam 

izmantot neizmantotos talantus un, apmierinot viņu konkrētās vajadzības, sasniegt augstāku ekonomiskās 

aktivitātes līmeni. Piemēram, domājot par vecāka gadagājuma cilvēkiem, mēs varam palīdzēt dalībvalstīm ieviest 

elastīgu darba režīmu un pielāgot darbavietas, veicināt politiku, kas stimulē elastīgus pensionēšanās modeļus, 

atbalstīt veselības un finanšu plānošanu visā dzīves ciklā un cīnīties pret stereotipiem un diskrimināciju. 

Darbspējīgā vecuma iedzīvotāju, īpaši sieviešu un gados vecāku darba ņēmēju, skaita kritumu var daļēji kompensēt 

līdzdalības līmeņa celšana.  

Tālab es sadarbošos ar kolēģiju, lai izstrādātu jaunas politikas iniciatīvas, kuras papildinātu un paplašinātu mūsu 

centienus. Es sadarbošos īpaši ar priekšsēdētājas izpildvietnieku(-ci), kura(-as) atbildības joma būs cilvēki, 

prasmes un sagatavotība, cita starpā pie kvalitatīvu darbvietu ceļveža un ES nabadzības apkarošanas stratēģijas, 

kas ar mērķtiecīgiem aktīvas iekļaušanas pasākumiem atbalstīs neizdevīgā stāvoklī esošas grupas un vienlaikus 

tām garantēs piekļuvi sociālajiem un pamata pakalpojumiem. Eiropas Aprūpes stratēģija un tai pievienotie 

Padomes ieteikumi pilnveidos aprūpes stratēģiju – mērķi, ko atbalstīs jaunā iniciatīva par saskaņotāku pieeju 

ilgtermiņa aprūpes darbaspēka problēmu risināšanai. Tas papildinās Komisijas centienus darbaspēka migrācijas 

jautājumos, lai, īpaši izveidojot ES Talantu fondu un nepārtraukti strādājot pie talantu partnerībām, palīdzētu 

piesaistīt cilvēkus ar vajadzīgajām prasmēm, kuras atbilst ES darba tirgus vajadzībām.  

Lai minētos mērķus sasniegtu, savā darbā izmantošu visus rīkus, kas ir manā rīcībā. Atveseļošanas un noturības 

mehānisms, Eiropas Sociālais fonds Plus un citi kohēzijas politikas fondi jau risina demogrāfisko pārmaiņu radītās 

problēmas. Mēs turpināsim šīs investīcijas un, ja būs nepieciešams, izmantosim gaidāmo kohēzijas politikas 

programmu vidusposma novērtēšanai, lai dalībvalstīs mērķtiecīgāk novirzītu mūsu finansējumu. Tāpēc es 

atbalstīšu priekšsēdētājas izpildvietnieku(-ci), kura(-as) atbildības joma būs kohēzija un reformas, to problēmu 

risināšanā, kuras saistītas ar ekonomisko un demogrāfisko lejupslīdi dažos ES reģionos, un reģionālo atšķirību 

mazināšanā, lai cilvēki varētu palikt un strādāt savā dzimtajā reģionā. Arī turpmāk veicināšu demogrāfisko iespēju 

un problēmu iestrādāšanu ES politikas veidošanā visās attiecīgajās jomās un strādāšu, lai stiprinātu mūsu 

norādījumus un atbalstu, kas ļautu dalībvalstīm īstenot dažāda veida reformas, arī Eiropas pusgada kontekstā. 

 

Pilsoņu brīvību, tieslietu un iekšlietu komitejas uzdotie jautājumi  

9. Saskaņā ar jūsu pilnvarojuma vēstuli jums būtu jāstrādā pie tā, lai veidotu visaptverošas un savstarpēji 

izdevīgas partnerības ar trešām valstīm reģionā, par kuru esat atbildīga, ietverot migrācijas aspektus, piemēram, 

“robežkontroles un cīņas pret kontrabandistiem” operacionalizēšanu, pilnībā ievērojot cilvēktiesības. Kādus 

pasākumus jūs veiksiet, lai nodrošinātu, ka šī operacionalizācija notiek efektīvi? Kā jūs nodrošināsiet, ka 

Parlaments var veikt uzraudzību visā šādu partnerību veidošanas procesā, jo īpaši tad, ja daži to aspekti varētu 

ietekmēt Parlamenta likumdošanas prerogatīvas?   

Ja tikšu iecelta par Vidusjūras telpas komisāri, mans mērķis būs Migrācijas un patvēruma pakta, īpaši tā ārpolitikas 

aspektu, īstenošana pilnīgā sadarbībā ar komisāru(-i), kura(-as) atbildības joma būs iekšlietas un migrācija. Tāpat 
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sadarbošos arī ar pārējiem kolēģijas locekļiem, lai, balstoties uz līdzšinējiem rezultātiem, vēl vairāk stiprinātu 

stratēģisku un koordinētu pieeju ES migrācijas politikas ārējai dimensijai.  

Sadarbība ar Vidusjūras reģiona valstīm un trešām valstīm paver savstarpēji izdevīga migrācijas problēmu 

risinājuma iespējas. Tā kā Vidusjūras reģiona valstis bieži vien ir tiklab tranzīta, kā izcelsmes valstis, tad, arī 

paturot prātā plašāku kontekstu un neatbilstīgas migrācijas un iedzīvotāju piespiedu pārvietošanas pamatcēloņus, 

jāuzlabo visa maršruta pieeja, lai ES rīcība būtu ilgtspējīga un ilgtermiņā sniegtu rezultātus.  

Jaunais Vidusjūras reģiona pakts paredz, ka visaptverošajās un stratēģiskajās partnerībās viena no galvenajām 

prioritātēm būs sadarbība migrācijas jomā līdz ar citām jomām, kuras ir savstarpējās interesēs, ieskaitot drošību. 

Es gādāšu par to, lai partnerībās mēs sadarbotos ar partneriem un turpinātu tos atbalstīt visās ar migrāciju saistītajās 

jomās, t. sk. neaizsargātā situācijā esošu personu aizsardzība, migrācijas pārvaldība un vadība, migrantu 

kontrabandas apkarošana un cilvēku tirdzniecība, brīvprātīga atgriešanās un reintegrācija, atpakaļuzņemšana, kā 

arī likumīga migrācija un mobilitāte. Mūsu sadarbība ar dienvidu kaimiņreģionu ir daudz plašāka par migrāciju un 

saistīta ar daudzām savstarpējās interesēs esošām jomām, pie kurām pieder ieguldījumi izglītībā, infrastruktūrā un 

ekonomikā vispār.  

Tādēļ savstarpējās interesēs ir svarīgi, ka, sevišķi šo valstu jauniešiem, tiek radītas likumīga ceļa iespējas un 

vienlaikus mazināta neatbilstīga migrācija. Talantu partnerības izveido darbaspēka mobilitātes sadarbības satvaru 

un var palīdzēt stiprināt partnerības citos migrācijas pārvaldības aspektos.  Jautājumā par to turpmāku izvēršanu 

sadarbošos ar citiem komisāriem, lai atsevišķos ES darba tirgus sektoros un specialitātēs novērstu trūkumu un 

līdztekus izcelsmes valstīs veicinātu prasmju apgūšanu un ekonomisko izaugsmi.   

Par vienu no ES galvenajām prioritātēm nešaubīgi paliks migrantu kontrabandas apkarošana un tiesībās balstīta 

migrācijas vadība, kā arī atbalsts partneriem migrantu aizsardzības, brīvprātīgas atgriešanās, migrācijas 

pamatcēloņu novēršanas un likumīgas migrācijas jomā.  

Līdz šim sniegtais atbalsts dažādās jomās jau ir devis pozitīvus rezultātus, kā arī palīdzējis mazināt neatbilstīgas 

migrācijas plūsmas uz Eiropas Savienību, tādējādi mazinot risku zaudēt dzīvību nereti bīstamajos jūras 

šķērsojumos. Esmu apņēmusies turpināt iesākto, izpildīt uzņemtās saistības un efektīvi īstenot ES mērķus.  

ES visaptverošajai pieejai migrācijai arī turpmāk vajadzētu būt balstītai uz solidaritāti un cilvēktiesību ievērošanu. 

Migrantu, patvēruma meklētāju un bēgļu cilvēktiesību un cilvēka cieņas ievērošana ir ES migrācijas politikas 

pamatprincipi saskaņā ar starptautiskajām tiesībām. Mūsu partneriem ir jāpilda šīs starptautiskās saistības, kā arī 

jāievēro neizraidīšanas princips.  

Kolēģijas locekļiem būs mans atbalsts arī tam, lai uzlabotu starptautisko sadarbību, vienojoties Globālajā aliansē 

migrantu kontrabandas apkarošanai un kontrabandas apkarošanas jaunās operatīvajās partnerībās (arī veicot 

pasākumus Eiropas daudzdisciplīnu platformā pret noziedzības draudiem (EMPACT)).  

Pamatojoties uz asociācijas nolīgumiem, kas noslēgti ar mūsu partnervalstīm, stratēģiskās un visaptverošās 

partnerības joprojām ir nesaistoši instrumenti. Ja mani apstiprinās komisāres amatā, es apņemos sniegt 

Parlamentam nepieciešamo informāciju, arī par agrīnām diskusijām un viedokļu apmaiņu, lai tas varētu īstenot 

demokrātisko pārraudzību dažādos procesa posmos. 

 

Cilvēktiesību apakškomitejas uzdotie jautājumi  

10. Kādus konkrētus pasākumus jūs plānojat veikt, lai nodrošinātu, ka attiecībās ar partneriem plašākā dienvidu 

kaimiņreģionā tiek veicinātas cilvēktiesības, demokrātija, tiesiskums un pamatbrīvības?  Kā jūs plānojat piemērot 

cilvēktiesību nosacījumus šajā reģionā, jo īpaši ņemot vērā nesen parakstītos saprašanās memorandus (Ēģipte, 

Tunisija u. c.)?  Vai esat apņēmusies atvēlēt vairāk resursu programmām un personālam, kas strādā demokrātijas 

labā un atbalsta pilsonisko sabiedrību reģionā? 

Eiropas Savienības stūrakmens ir cilvēktiesību un demokrātijas principu ievērošana, ko paturam prātā mūsu ārējā 

finansējuma pārvaldīšanā, arī stratēģiskajās un visaptverošajās partnerībās. Tām ir vienoti mērķi un kopīgas 

intereses, un tās veidotas tā, lai palīdzētu ES rast labākus daudzu svarīgu jautājumu risinājumus. 
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Ja tikšu apstiprināta par Vidusjūras telpas komisāri, gādāšu, lai jaunā Vidusjūras reģiona pakta un mūsu vispārējās 

iesaistes plašākā dienvidu kaimiņreģionā pašos pamatos būtu ES vērtības un cilvēktiesību principi. Jaunais pakts 

balstīsies uz nepārtrauktu, noteiktu un tiešu atbalstu cilvēktiesību nevalstiskajām organizācijām, cilvēktiesību 

aizstāvjiem un žurnālistiem, kas tiks sniegts arī NDICI – “Eiropa pasaulē” tematiskajās programmās. Vajadzētu 

atvēlēt resursus programmām un darbiniekiem, kas strādā demokrātijas labā un atbalsta pilsonisko sabiedrību. 

Pilnvarojuma vēstulē jau norādīju, ka izvēlēsimies integrēto pieeju, kurā savu artavu dod visas politiskās 

stratēģijas – ekonomikas, humānās palīdzības, attīstības, miera un drošības. Ņemot vērā iekļaušanas pavērtās 

iespējas, esmu nodomājusi sniegt pastāvīgu atbalstu pilsoniskās sabiedrības organizācijām, kas strādā ar jaunatni, 

bērniem, personām ar invaliditāti, bēgļiem, migrantiem, uzņēmējkopienām, sieviešu tiesību organizācijām, kā arī 

citām mazāk aizsargātām grupām. Vēlos uzsvērt, ka, ES delegāciju atbalstīta, arī turpmāk strādāšu ar vietējo tīklu 

starpniecību, lai nodrošinātu ES finansējuma novirzīšanu vietējām organizācijām un vietējo kopienu organizācijām 

un īpašas prioritātes piešķiršanu jaunatnes iniciatīvām, tādām kā ES jaunatnes “vēstnieki” mūsu kaimiņos. Es arī 

nebaidīšos regulāros politiskos dialogos atvērti un konstruktīvi diskutēt par minēto vērtību un principu sargāšanai 

svarīgiem jautājumiem.  

Tāpat esmu nodomājusi pievērst uzmanību programmām, kas atbalsta cīņu pret korupciju, publisko finanšu 

pārredzamību, demokrātisku dalību, tiesiskas un institucionālas reformas, kā arī spēju veidošanu. Tam Savienībai 

ir instrumenti. Piemēram, ES budžets atbalsta pasākumi sekmē reformas publisko finanšu jomā. Bez tam Komisija, 

lai mērķtiecīgi atbalstītu reformu izstrādi un īstenošanu, sadarbojas ar tādām starptautiskām organizācijām kā 

Eiropas Padome, Ekonomiskās sadarbības un attīstības organizācija (ESAO) un Starptautiskais Valūtas fonds 

(SVF). Ar pilsoniskās sabiedrības organizācijām sadarbošos arī nākotnē, lai meklētu ceļu uz lielāku pārredzamību. 

Lielisks piemērs, kā sniegt lielāku ieskatu publiskajās finansēs, ir atvērtā budžeta partnerībā notikušais budžeta 

pārredzamības darbs. 

Visbeidzot mūsu finansiālajā sadarbībā ar trešām valstīm ievērotā tiesībās balstītā pieeja, proti, jābūt īstenotām 

starptautiskajām saistībām, kuras attiecībā uz cilvēktiesībām uzņēmušies mūsu partneri, un, lai par to pārliecinātos, 

ir ieviesti stabili uzraudzības mehānismi. Es pārraudzīšu minēto mehānismu lietderību un būšu gatava vajadzības 

gadījumā rīkoties.  

 


